
Hlavní politický projev dr. Václava Bendy
na II. sjezdu KDS Dr. Benda byl znovu zvolen předsedou KDS.

Dr. Václav Benda v první části 
svého projevu shrnul činnost strany 
v období od předešlého sjezdu. 
Vysvitli! krok po kroku činnost 
vedení strany v souvislosti s 
uzavřením koalice s ČSL a KDH. 
Dále zhodnotil výsledky voleb, při
čemž zdůraznil, že ačkoliv volby 
dopadly pro KDS hůře, než se 
očekávalo, v [»rovnání s ostatními 
stranami nás volební výsledek 
nebyl zdaleka tak katastrofální. 
KDS je vedle KSČ jedinou tradiční 
stranou, která se dostala do 
zákonodárných sborů. Dr. Benda 
informoval také o zahraničních 
stycích naší strany a o přijetí KDS 
do Evropské demokratické unie.

Zpravodaj
Mladých křesťanských demokratů

Podrobní ji bychom chtíli infor
movat o druhé, zásadnější části 
projevu, která se týkala přítomnosti 
a zejména budoucnosti. Václav 
Benda vysvitli! práci poslanců 
v zákonodárných organech:

Přestože mimo KDU je jak ve 
FS, tak i v ČNR silná skupina 
poslanců, jejichž politická orien
tace je nam velmi blízká, nebylo by 
taktické vytvářet s níkterými z nich 
zjevné spojenectví a snažit se je 
přimět k otevřenému 'zběhnutí* 
z OF. Zbývající vítšina OF by tím 
byla zatlačena do jakési 'kruhové 
obraný", nutní pod prapory levice. 
Tím by byl zastaven přirozený 
proces politické polarizace uvnitř 

OF a nesocialistické demokratické 
síly by se ocitly v menšinové izolaci.

Proti kritikám, že naši poslanci 
nejsou v zákonodárných sborech 
dost aktivní a KDS je tím 
poškozována v očích veřejnosti, 
Václav Benda uvedl, že KDS právě 
jako křesíanská strana vždy 
upřednostňovala a hodlá 
upřednostňovat zájmy zemí nad 
zájmy čistí stranickými. Poslanci 
KDS jsou velmi aalnípři přípravě 
zákonů a v jejich různých úpravách, 
jejich slabá pozice a převazující 
nevraživost vůči křesřanským 
silám jim však nedovoluje vys
tupovat s tímito podnětypnmo - 
pokud je nechtějí jen deklarovat a 
mají-li zájem na jejich skutečném 
prosazení. Musíbroto volit 
složitíjší a méně populární cestu 
tiché spolupráce s názorově 
příbuznými silami uvnitř 
vládnoucího hnutí. Tak se jim daří 
prosadit mnohé zákony či jejich 
závažné zrniny, ne však již jméno, 
'firmu' jejich autorů.

Benda dále zdůraznil, že 
v současné době není možno orien
tovat se pouze na budování strany a 

získávání přízní voličů, ale že 
nemění důležité je ovlivňovat 
Politické rozhodnutí už dnes.

kdyby byt náš volební výsledek za 
dva roky sebelepší, mnoho zcela 
zásadních problémů už bude 
nevratní rozhodnuto. Jedná se 
například o ekonomickou reformu, 
existenci federace, ústavu. 
Dokonce, jak dr. Benda uvedl, 
zanedbáme-li dnes vládní a 
parlamentní politiku, není vůbec 
jisté, že za dva roky budou ještí 
nijaké volby.

K budoucím koalicím bylo 
řečeno asi toto: V současné dobí je 
znát silný pokles popularity OF a 
v souvislosti s jeho vnitřní 
diferenciací se zvětšuje náš 
manévrovací prostor. Naše strana 
by se proto mela stát jakýmsi krys- 
talizacním jádrem budoucího 
pravicového bloku. Co se týče ČSL, 
jakékoli slučování není vhodné, 
stejní tak jako halaspé vystoupení 
z Unie a zanechání ČSL napospas 
vlastnímu osudu. Je vhodne * ČSI 
nadále spolupracovat, forma této 
spolupráce bude závislá na 
vyřešení vnitřních rozporů v ČSI

Nové vedení KDS Naše anketa
členové RZV:
předseda
PhDr. Václav Benda 

místopředsedové KDS
Ing. Miroslav TM 
PhDr. Hynek Krátký 
Michaela Freiová 
Miroslav Svoboda 
MUDr. Jiří Bužga 
Ing Pavel Tollner

ústřední tajemník
bude zvolen na Izasedání RZV

hospodářský ředitel
bude zvolen na I.zascdání RZV 

další členové RZV

Antonín Marek
>yšek Niemiec

Drobné zprávyj
Přátelé, musíme si pospíšit s přípravou voleb. 
Nezapomínejme, že už 28. 9. musí být na národních 
výborech odevzdány naše kandidátní listiny.

Vedení KDS připravuje 
založení vzdělávacího zařízení 
zamířeného na spolupráci 
s vynikajícími českými a 
slovenskými odborníky v oblasti 
politických a hospodářských véd a 
intenzivní využívající možností 
zahraničních inštitúcia organizací 
v této oblasti. O programech, 
zařazování zájemců i financování 
vzdílávání přineseme podrobníjší 
zprávu v dostatečném předstihu.

27.9 -1.10. se v lázních Rezek u 
Nového místa nad Metují koná

Jan Gottwald
Ing Ctibor Fojtíček 
Petr Pleva
RNDr. Vlasta Svobodová
Ing. Karel Večeře 
JUDr. Jan Molík 
JUDr. Vojtěch Krejčí? 
MUDr. Zdena Zemanová

členové RKV
Stanislava Kubizůáková 
Ing Božena Chutná 
Ing Ladislav Šafařík 
Josef Nešpor 
Ing Podolský

Členové stranického soudu 
JUDr. Josef Nejedlý 
PHDr. Václav Peřích 
Ing Vladimír Bártů 
Rudolf Gajdziok 
Josef Mužíček

Stolení ke komunální politice 
Skolení povedou odborníci 
z britské Konzervativní strany. 
Ubytování a cestovní výlohy budou 
hrazeny z prostředků strany. 
Podrobněji informace obdržíte 
na sekretariátu strany v Praze u 
Tomáše Svobody. Přihlášky 
zasílejte na adresu: IngLadislav 
Šafařík Komenského 73 Nové 
Místo nad Metují.

I vaše zprávy můžeme 
otisknout v této rubrice. Stačí jen 
napsat na adresu naší redakce.

Zajímaly nás názory delegátů bezprostředně po 
nějakém důležitém rozhodnotí. Do vzrušené 
atmosféry očekávání výsledků volby předsedy jsme 
situovali dotaz na její výsledek. Reprodukce 
doslovného znění odpovědí bohužel nebyla možná, 
za což se omlouváme.

Myslím, že vyhraje dr. Benda a 
to zcela zasloužení. Otázkou je, 
zda šedesáti či sedmdesáti procen
ty. Víte, my starší jsme do této 
strany vstupovali také kvůli jeho 
jménu.

Josef Hlaváček, delegát za Bos
kovice

Já si myslím, že to vyhraje dr. 
Vácha. Tak šedesáti procenty. Volil 
jsem ho.

MUDr. Pavel Schuster, delegát 
za Teplice.

Já tipuji dr. Bendu. Kolika 
procenty ? To nechci odhadovat, 
při volbách do parlamentu jsem se 
velice zmýlila. Ale když myslíte, 
dejme tomu pítašedesát.

dr. Vlasta Svobodová, členka 
RZV.

Hele, já radši nehodnotím nic. 
Je to všechno podraz.

neznámý muž v modrém saku

Jak to hodnotím ? Zcela realis
ticky. Vyhraje dr. Benda. Šedesát 
až íedesátpet procent.

ing. Josef Cuhra, bývalý 
ústřední tajemník

Na názory o průběhu celého 
sjezdu jsme se tazali během 
přestávky vzniklé po volbách na 
místa místopředsedů. 

Sjezd mí celkově zklamal. 
Organizační nebyl dobře připraven 
a také diskuse byla na velmi nízké 
úrovni. Jestli je dobře, že dr. 
Benda vyhrál, k tomu se nebudu 
vyjadřovat.

delegát za Ostravu.

Jsem spokojen s tím, že tu 
jsem. Ty rozpory, které tu vznikly, 
mí nevzrušují, naopak myslím, že 
se jimi leccos vyřešilo. DrBenda je 
samozřejmí hvězda, ale ted vidí, 
že bude muset pustit více 
pravomocí dolů. Nespokojen jsem s 
informovaností, hlavní smírem 
ven. Měl by být jeden centrální tisk, 
zatím, poněvadž jsme amatéři, 
potom teprve se to může 
rozrůstat Celkově sjezd hodnotím 
kladní.

ing Ctibor Fojtíček, Plzeň

Nebyl jsem spokojen 
s níkterými útoky, např. ing 
Cuhry, nebo na osobu 
dr.Bartončíka. Nebyl vyjasněn ani 
finanční průšvih okolo pana 
školouda.

Linhart, delegát za Vyskytnou

Nelíbil se mi nekřestanský 
způsob jednání. Spokojen nejsem 
vůbec.

delegát, jenž se nepředstavil



Usnesení ll.sjezdu KDS, který se konal 
ve dnech 15. a 16. září v Seči u Chrudimi.

1. Sjezd vyslovuje kritiku RZV 
k připraví sjezdových podkladů, 
zejména pokud jde o vzniklou nut
nost improvizovat zprávu o činnosti 
RZV za období od posledního sjez
du, o připravený návrh stanova o 
rozsah nezbytných změn 
v programu jednání sjezdu.

2. Sjezd vzal na vědomí: 
Hlavní politicky referát dr. V. 

Bendy, komentář k programovému 
prohlášení ing M. Tyla, im
provizovanou zprávu o činnosti 
RZV za období od minulého sjezdu

3. Sjezd schválil:
Zprávu RZV o hospodaření 

KDS od I.sjezdu, zprávu 
republikového kontrolního výboru., 
zásady stanov KDS, politickou 
strategii k aktuálním otázkám 
současného období a to 

soustředčním na následující 
skutečnosti:

I. Pozitivní vztah k 
federativnímu uspořádání ČSFR, 
užitečnost spolupráce v rámci 
KDU

U. Ekonomická transformace 
nár. hospodářství na bázi vládního 
návrhu scénáře ekonomické refor
my

III. Rozvoj konstruktivní 
spolupráce s nesocialistickými 
demokratickými politickými silami

IV. Angažovaní v komunálních 
volbách podle místních podmínek, 
soustředění na perspektivní místa, 
samostatná volba partnerů s 
výjimkou komunistů

Memorandum k výročí 
vyhlášení rasových zákonů

4. Sjezd ukládá:
RZV dopracování stanov KDS 

dle schválených zásad.

RZV rychlou realizaci úpravy 
organizačních činností KDS dle 
nových stanov.

RZV vytvoření podmínek pro 
práci odborných komisí, od komisí 
požadovat soustavnou práci na 
programových dokumentech dle 
schválené politické strategie

Všem orgánům KDS 
neodkladně zlepšit vnitrostranic
kou informovanost v obou směrech.

RZV zásadně zlepšit infor
movanost veřejnosti o činnosti 
KDS, k tomu ustavit tiskovou 
komisi, mezi jejímiž úkoly mj. 
bude zajištěni veřejně distribuova
ného tiskového orgánu a to do 
konce roku 1990.

Oblastním organizacím, které 
na sjezdu nedelegovaly své zástupce 
do RZV, aby tak co nejdříve učinily.

5. Sjezd zaujal stanovisko ke 
vztahu vůči ČSL:

KDS bude postupovat 
samostatně tak, aby představovala 
kryštalizační jádro stmelující 
nesocialistické demokratické 
politické síly s tím, že ČSL by v 
tomto seskupení měla místo závislé 
na jejím buďoucím vývoji.

6. Sjezd zvolil:

předsedu KDS 
místopředsedy KDS
RKV
stranický soud

7. Sjezd potvrdil zástupce 
oblastních organizací v RZV. V 
této věci zmocňuje RZV, aby 
potvrdil dle bodu 4. zvolené a 
dodatečně oznámené zástupce 
příslušných oblastních organiá

Náš rozhovor
Rozhovor s Tomášem 

Svobodou.

Co těpřivedlo k nápadu začít 
vydávat Zpravodaj?

Naprostá neinformovanost 
členů o tom, co se ve stráni děje. 
Časopis Hlas, který dosud vychází, 
naše členy informovat nedokáže, a 
proto dochází ke zbytečným 
rozporům, kterým by se právě 
včasnou informovanostímohlo 
zabránit.

Hlas vychází a neinformuje. 
V čem je podle tvého názoru chyba?

Chyb je hned několik. Trvá 
několik týdnů, než se Hlas 
vytiskne. Když se vytiskne, 
následuje několik dalších týdnů, 
než se dostane ke svým čtenářům. 
Takže informace, které by mohly 
být někdy i aktuální, ztrácí smysl.

Opusíme téma časopis. Proč byl 
sjezd tak špatně připraven?

To je dobrá otázka pro 
organizačního tajemníka, ale 
nevím, jestli na ni správně 
odpovím. Hlavní důvod vidím v 
tom, že v posledních měsících 
nebyl výkonný výbor ani celý 
republikový výbor schopen nějak 
rozumně spolupracovat. Tak se 
stalo, že nikdo nepřipravil zprávu 
o činnosti, nikdo nezpracoval pro
gram strany pro budoucí období. Já 
jako organizační tajemník jsem se k 
tomu rozhodně necítil 
kompetentní. Dost na tom, že

jsem musel připravovat návrh 
nových stanov, ačkoliv by k tomu 
jiní byli povolanější.

,A myslíš si, že se situace právě 
teď a pn tomto vedení zlepší?

Jsem o tom přesvědčen. Myslím 
si, že toto nove vedení je složeno 
z lidí, kteří mají chuí pustit se 
společně do prace.Doufám, že se 
konečně přestaneme hádat a 
začneme něco rozumného dělat. 
Potom nás už nikdo nebude 
nazývat zmateným křestanským 
houfcem vedeným doktorem Ben
dou.

To by se mohlo stát okamžitě, 
kdyby zvítězil dr. Vácha. Myslíš, že 
je možná jejich budoucí 
spolupráce?

To se budeš muset zeptat 
někoho jiného. Podle mého názoru 
to ale není vyloučené.

Co je teď pro stranu 
nejdůležitějši?

Už jsem na to odpověděl. 
Přestat se hádat a začít pracovat. 
Ale vážně. Musíme dobudovat 
naši organizační strukturu. Jsou i 
okresy, kde nemáme jediného 
člena. Tam, kde členy máme, tam, 
kde jsou naše místní organizace, 
tam se zase musíme připravit na 
komunální volby. Chybí nám tisk a 
s tím se také něco musí udělat. Lidé 
o nás pomalu nic neví, ale to není 
jen vinou vedení. Stranu musí 
popularizovat každý člen.

KDS školám
K absurdním prvkům školského 

systému v minulosti patřila 
skutečnost, že studenti (leckdy i 
sami vyučující) cizích jazyků neměli 
prakticky možnost navštívit zemi, 
v níž se příslušným jazykem 
mluvilo. Po listopadu padly sice 
administrativní bariéry, nicméně 
vyvstaly překážky rázu finančního - 
žádná škola si nemůže dovolit 
hradit z vlastních zdrojů výlohy 
spojené s cestou, pobytem a stravo
váním větší skupiny. Řešením jsou 
tzv. výměnné zájezdy - během 
školního roku st 2 školy z různých 
zemí vymění na jeden až dva týdny 
skupiny žáků se svými učiteli. Ti si 
hradí pouze cestu, na místě bydlí a 
stravují se v rodinách svých 
hostitelů. Otázkou zůstává, jak kon
takty se zahraničními školami 
navázat? Mládežnická organizace

KDS sobě

Křesíansko-demokratické strany 
přišla s iniciativou využít svých 
zahraničních styků. Po jednání s 
Mladými konzervativci z Velké 
Británie nabízí ředitelstvím českých 
i slovenských středních škol, kde se 
vyučuje angličtina a kde je zájem o 
výměnné zájezdy do Velké Británie, 
zprostředkováni kontaktů s 
britskými školami. Pokud se týká 
kontaktu se stáními školami, je 
vhodné obrátit se přímo na 
britskou organizaci: CENTRAL 
BUREAU FOR EDUCATIONAL 
VISITS AND EXCHANGES, 
Seymour Mews House, Seymour 
Mews, LONDON Wl, tel. + 44 71 
486 5101. Vedení škol se zájmem o 
kontakt s britskými soukromými 
školami se může obrátit na adresu 
sekretariátu KDS, Sokolská 39,120 
00, Praha 2.

Pro tvorbupolitiky strany,pomoc poslancům a zpracování koncepčních i 
legislativních uprav v danné oblasti budou při sekretariátu KDS v Sokolské 
ulici, vytvořeny tyto odborné komise (práce v komisích může být podle 
dohody i honorována): ústavně právní, branná a bezpečnostní, ekonomická 
a rozpočtová, zahraniční, zdravotnická a sociální, životního prostředí, 
zemědělská, kulturní, pro vědu a školství, pro územní správu a národnosti.

Kdo ještě neměl možnost se do těchtokomisí přihlásit a chtěl by v 
některé z nich pracovat, nechí se přihlásí na adresu sekretariátu. V 
přihlášce af uvede své jméno, adresu, komisi (komise), ve které by chtěl 
pracovat, případně sví vzdělání, prpd, znalosti. Kdo se již do nějaké komise 
přihlásil a nedostal žádnou odpověď, af neztrácí naději. Na komisích se 
pracuje a jejich ustanovování probíhá pomalu.
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